

andscape Architecture Third thomas The 专题・SPECIAL 专题・SPECIAL 城市景观设计与图析 地理与地貌视角下的设计研究 208 VOL. 29 Mapping and Design of the Urban Landscape Design Research in Geographic and Geomorphic Perspective 中国科技核心期刊



高级顾问

周光召 吴良镛 甘伟林 王洪元 安黎哲 王早生 陈蓁蓁 李如生

顾问编委 (以姓名汉语拼音为序)

白日新 何凤臣 黄金锜 金柏苓 李炜民 梁伊任 梁永基 刘管平 刘家麒 刘秀晨 孟建民 施奠东 王 浩 王建国 王香春 吴家骅 吴志强 徐 波 杨赉丽 张 兵 张启翔 张树林

主 任 李雄

副 主任 王向荣 何 昉

名誉主编 孟兆祯

主编 郑曦

副主编 林广思 赵 晶

编 委 (以姓名汉语拼音为序)

包满珠 包志毅 车生泉 曹 磊 陈耀华 成玉宁 戴 菲 高 番 丽 杜春兰 翅 郭 巍 韩 锋 何 眆 贺风春 洁 贾建中 贾克敬 李存东 胡 金云峰 李金路 李 李树华 梁钦东 李 雄 梁宝富 林广思 林 刘滨谊 刘晖 刘晓明 刘志成 吕 舟 马劲武 彭 蓉 容 欢 沈悦 石晓冬 孙一民 唐芳林 唐克扬 唐艳红 王富海 王洪成 王 凯 王 兰 王磐岩 王向荣 王云才 杰忠王 吴人韦 杨军 锐 尹 夏成钢 许大为 杨 袁松亭 张大玉 张 张文英 张玉钧 浪 张志强 章俊华 赵 赵晓龙 郑 曦 朱建宁 朱荣远 朱祥明 朱育帆

国际编委

埃卡特・兰格 伊娃・卡斯特罗 杰克・埃亨 横张真 尼尔・柯克伍德 斯蒂格・安德森

特约编辑 (以姓名汉语拼音为序)

陈崇贤 曹凯中 位 邓 冯娴慧 傅 凡 戈晓宇 凯. 顾 洪 郭湧 郝培尧 波 侯晓蕾 -可 黄 晓 姜 胡-斌 赖文波 李方正 李 倞 李梦一欣 李 琼 李 正 刘文平 刘祎绯 毛华松 蒙小英 莫 非 齐 羚 乔永强 邵钰涵 沈 洁 王思思 王 霞 王应临 王志芳 邬 峻 吴隽宇 吴 欣 尹豪 于长明 杨云峰 叶 宇 于冰沁 张 波 张晋石 张诗阳 张天洁 张云路 张振威 赵彩君 赵纪军 赵智聪 郑晓笛 周聪惠 朱 红 庄优波

Senior Consultants

ZHOU Guangzhao, WU Liangyong, GAN Weilin, WANG Hongyuan, AN Lizhe, WANG Zaosheng, CHEN Zhenzhen, LI Rusheng

Advisory Editors

BAI Rixin, HE Fengchen, HUANG Jinqi (deceased), JIN Boling, LI Weimin, LIANG Yiren, LIANG Yongji, LIU Guanping, LIU Jiaqi, LIU Xiuchen, MENG Jianmin, SHI Diandong, WANG Hao, WANG Jianguo, WANG Xiangchun, WU Jiahua, WU Zhiqiang, XU Bo, YANG Laili, ZHANG Bing, ZHANG Qixiang, ZHANG Shulin

Director LI Xiong

Deputy Directors WANG Xiangrong, HE Fang

Honorary Editor-in-Chief MENG Zhaozhen (deceased)

Editor-in-Chief ZHENG Xi

Deputy Editors-in-Chief LIN Guangsi, ZHAO Jing

Editorial Board

BAO Manzhu, BAO Zhiyi, CAO Lei, CHE Shengquan, CHEN Yaohua, CHENG Yuning, DAI Fei, DONG Li, DU Chunlan, GAO Chi, GUO Wei, HAN Feng, HE Fang, HE Fengchun, HU Jie, JIA Jianzhong, JIA Kejing, JIN Yunfeng, LI Cundong, LI Jinlu, LI Lei, LI Shuhua, LI Xiong, LIANG Baofu, LIANG Qindong, LIN Guangsi, LIN Qing, LIU Binyi, LIU Hui, LIU Xiaoming, LIU Zhicheng, LYU Zhou, MA Jinwu, PENG Rong, RONG Huan, SHEN Yue, SHI Xiaodong, SUN Yimin, TANG Fanglin, TANG Keyang, Jenny TANG, WANG Fuhai, WANG Hongcheng, WANG Kai, WANG Lan, WANG Panyan, WANG Xiangrong, WANG Yuncai, WANG Zhongjie, WU Renwei, XIA Chenggang, XU Dawei, YANG Jun, YANG Rui, YIN Zhi, YUAN Songting, ZHANG Dayu, ZHANG Lang, ZHANG Wenying, ZHANG Yujun, ZHANG Zhiqiang, ZHANG Junhua, ZHAO Peng, ZHAO Xiaolong, ZHENG Xi, ZHU Jianning, ZHU Rongyuan, ZHU Xiangming, ZHU Yufan

International Editorial Board

Eckart Lange, Eva Castro, Jack Ahern, Makoto Yokohari, Niall G. Kirkwood, Stig L. Andersson

Contributing Editors

CHEN Chongxian, CAO Kaizhong, DENG Wei, FENG Xianhui, FU Fan, GE Xiaoyu, GU Kai, GUO Yong, HAO Peiyao, HONG Bo, HOU Xiaolei, HU Yike, HUANG Xiao, JIANG Bin, LAI Wenbo, LI Fangzheng, LI Liang, LI Mengyixin, LI Qiong, LI Zheng, LIU Wenping, LIU Yifei, MAO Huasong, MENG Xiaoying, MO Fei, QI Ling, QIAO Yongqiang, SHAO Yuhan, SHEN Jie, WANG Sisi, WANG Xia, WANG Yinglin, WANG Zhifang, WU Jun, WU Juanyu, WU Xin, YANG Yunfeng, YE Yu, YIN Hao, YU Bingqin, YU Changming, ZHANG Bo, ZHANG Jinshi, ZHANG Shiyang, ZHANG Tianjie, ZHANG Yunlu, ZHANG Zhenwei, ZHAO Caijun, ZHAO Jijun, ZHAO Zhicong, ZHENG Xiaodi, ZHOU Conghui, ZHU Hong, ZHUANG Youbo



邮寄地址

话





2022 年第 11 期第 29 卷第 208 期 城市景观设计与图析 Mapping and Design of the Urban Landscape 地理与地貌视角下的设计研究 Design Research in Geographic and

中国科技核心期刊(中国科技论文统计源期刊) 《中国学术期刊(RCCSE)评价报告(2020年)》核心期刊 "中国农林核心期刊" (2020 版) A 类

《中国【支针对相型(784)、6000年(2019年)》 化属相型

Geomorphic Perspective	《中国人文社科期刊	(AMI) 综合评价报告 (2018年)	》扩展期刊 「私//」「最近最多。「私」
主管单位	中华人民共和国教育部	Supervised by	Ministry of Education of P.R.C
主办单位	北京林业大学	Sponsored by	Beijing Forestry University
国内统一连续出版物号	CN 11-5366/S	Domestic Unified Serial Number	CN 11-5366/S
国际标准连续出版物号	ISSN 1673-1530	International Standard Serial Number	ISSN 1673-1530
出版单位	北京《风景园林》杂志社有限公司	Publishing House	Beijing Landscape Architecture Journal Periodical
名誉社长	尹伟伦		Office Co., Ltd.
社长	刘志成	Honorary President	YIN Weilun
副社长	曹 娟 (兼编辑部主任)	President	LIU Zhicheng
		Vice President	CAO Juan (Editorial Director)
编辑部	吴丹子 黄 晓 李方正 王晞月 刘昱霏	Editorial Office	WU Danzi, HUANG Xiao, LI Fangzheng, WANG Xiyue, LIU
	王一兰 刘玉霞 李清清 李卫芳		Yufei, WANG Yilan, LIU Yuxia, LI Qingqing, LI Weifang
运 营 部	李梓瑜 师青霞	Operation Office	LI Ziyu, SHI Qingxia
本期责任编辑	刘玉霞	Executive Editor This Month	LIU Yuxia
本期实习编辑	章逸祺 邓泽宜	Intern Editors This Month	ZHANG Yiqi, DENG Zeyi
国内发行	中国邮政集团公司北京市报刊发行局	Domestic Distributor	Beijing Newspaper and Periodical Publishing Bureau
邮发代号	80-402	Postal Issuance Code	80-402
国际发行	中国国际图书贸易集团有限公司	Overseas Distributor	China International Book Trading Corporation
代 号	BM1985	Code	BM1985
定 价	52 元 / 期	Price	52 Yuan per copy

. 1 241 4 5			
国际发行	中国国际图书贸易集团有限公司	Overseas Distributor	China International Book Trading Corporation
代 号	BM1985	Code	BM1985
定 价	52 元 / 期	Price	52 Yuan per copy
出版日期	每月 10 日	Date of Publishing	Monthly 10
广告发布登记	京海市监广登字 20200006 号	Advertising Release Registration	JHSJGD Zi No. 20200006
设计制作	北京联创睿合科技有限公司	Design and Produced by	Beijing Co-creative Smart Technology Co., Ltd.
印 刷	北京雅昌艺术印刷有限公司	Printed by	Beijing Artron Color Printing Co., Ltd.

北京市千千律师事务所 Beijing Qianqian Law Firm 法律顾问 Legal Counsel

办公地址 北京海淀区清华东路 35 号北京林业大学 Office Address Room 1402, Building A, Academic Research Center, Beijing Forestry University, No.35 Tsinghua East Road, 学研中心 A1402

Haidian District, Beijing, P.R.China 北京海淀区清华东路 35 号北京林业大学

Mailing Address P.O. Box 62 Beijing Forestry University, No.35 Tsinghua 62 号信箱 East Road, Haidian District, Beijing, P.R.China (100083) 86-10-62337675

Tel 86-10-62337675 电子邮箱 la@lalavision.com Email la@lalavision.com http://www.lalavision.com 址 Website http://www.lalavision.com

> (远程稿件处理系统) (Remote Manuscript Processing System)

刊首语

城市景观的设计与图析



"析理以辞,解体用图",古人的这句话充分说明了文字和图纸在表述和分析方面的巨大差异。地图是表达和存储空间信息的有效工具。中国具有悠久的地图绘制历史,马王堆汉墓帛书古舆图中就描绘了地形、水系和城镇,西晋时期裴秀的"制图六体"对地图绘制的距离、高程、比例等方面进行了一系列的准则构建,南宋后城市舆图的数量和精确度有了明显的增加,甚至出现了《平江图》和《靖江府城图》这样较为精确描绘城市形态的地图,但似乎直到清末,大量出现的依然是带有浓厚绘画方式,看上去不那么"准确"的城市舆图。

与此形成对照的是,文艺复兴时期,古罗马托勒密世界地图的再次发现,西欧一扫中世纪的地图绘制方式,逐渐形成由长度、比例和坐标体系描述空间秩序的规范做法,加之布鲁奈烈斯基对透视几何学的探索,使得几何制图学、平立剖面逐渐成为城市景观认知和再现的工具。

可以用 2 张城市地图直接感受到这 2 种表达方式的 巨大差异。一张是民国时期以现代投影和测绘技术绘制 的《宁波市全图》;另一张为《宁波府城厢水陆舆图》, 它是清末民初的城市传统舆图。2 张图绘制时间差别不 大,前者"如实"地表达了宁波城市街巷、水系和城外 的农田,后者却显得有些"随心所欲",将原本梨形的 城市轮廓画得更为有机,城市方位改为正南北,放大了 街巷尤其是河流的宽度,并以三维方式绘制了城墙、瓮 城和标志性的鼓楼等建筑。

毫无疑问,《宁波府城厢水陆舆图》更像是绘图者 对城市意向的表达,城市如同是坐落在水网之中的有 机组合,较为规则的子城和轴线源于悠久深厚的营城传 统,而有机变化的罗城和街巷则是对地区水网环境的呼 应,那些貌似随意的调整,正是出于其对宁波城市的结 构性认知,隐含着绘图者对城市形态感知和景观评价。

现代城市地图以"客观中立"的方式,将城市空间特征简化为某些特定的物理属性尤其是几何尺寸,表现出某个特定瞬间的城市形态,它们很大程度上成为解读城市形态的基本工具。Bernard Tschumi 曾经感叹"传统的建筑语言局限了思维,通常建筑师使用的再现方式:平面、剖面、轴侧与透视变成了建筑学的牢笼和限制,将建筑学演变为一种金字塔式的思考,任何跨越这种限制提供其他建筑解读的企图都要求质疑这样的语言传

统"。现代城市地图对城市景观研究的促进和限制也与 此类似。

风景园林界大概在 20 世纪 90 年代开始理解地理学界对现代地图在测绘、投射和绘制方面的批判。James Corner 对此评论道,由于风景园林行业尚不了解地图绘制技术在表现客体世界过程中的高度选择性,以至于将地图当作规划设计工作的客观事实基础,那些在地图上被优先表现的元素直接影响设计方案,而那些被排除的元素则被忽视。

城市景观作为复杂系统,具有多层级性和多样性的特点,非常有必要揭示其在不同尺度下呈现的空间等级秩序和结构逻辑,以实现系统性的完整认知并指引设计。传统城市舆图所表现出的空间视角的多元性、绘图者的空间参与性、非空间元素的描述性和形态发育的过程性等特征,逐渐引起城市研究者的重视。同时,现代城市地图也通过分层、分类、叠加、拼贴等方式,将不同的空间信息加以筛选和组合,以达到分析和表达的目的。正如 James Corner 在"The Agency of Mapping Speculation, Critique and Invention"一文中谈到,通过绘图设置(图框、指北针、坐标系、比例尺、度量衡、投影方法)、信息要素提取(事物、部分、数据)、要素关系绘制(几何空间、分类系谱)3种手段构建起一个设计与分析的工具——图析(mapping),它将"感知/测量"与"设计/发明"这2个环节有效地连接在一起。

本期专栏稿件呈现了城市景观的大量精彩图析——从欧洲大陆的意大利威尼斯、荷兰鹿特丹、西班牙特内 里费岛和加泰罗尼亚中部巴格斯地区;到亚洲大陆的中 国大湾区、武汉、深圳、浙南传统村落和韩国釜山地区; 还有美国的底特律。研究者背景较为多元,分别来自中 国、荷兰、德国、韩国、西班牙、澳大利亚、智利、南 非。研究对象的广泛性证明了图析的适用性,而研究者 背景的多元化也说明,即使因为文化与个人生活、从业 经验不同会带来空间视角和空间参与的差异性,但通过 图析所得的研究成果却具有领域内的专业共识。



PREFACE

Mapping and Design of Urban Landscape

According to an ancient Chinese saying, "theories should be discussed with words and a specific space object should be analyzed with drawings". This remark shows clearly the huge difference between texts and drawings in description and analysis. Map is an effective tool to pass on and store space information. China has a long history of cartography. On the silk maps unearthed from Mawangdui Han tombs, the landforms, river systems, cities and towns are depicted. The "six basic principles for cartography" summarized by Pei Xiu in the Western Jin Dynasty provided a series of standards for the distance, elevation and scale of a map. The number and precision of city maps tremendously increased after the Southern Song Dynasty, and even maps that could precisely describe the urban morphology emerged, such as *Map of Pingjiang City* and *Map of Jingjiang Prefectural City*. However, until the late Qing Dynasty, less "accurate" city maps with strong painting features seemingly constituted the majority.

By contrast, the mapping method of the medieval times was completely abandoned in the renaissance period due to the rediscovery of the Roman Ptolemy's world map. Gradually, a standard mapping mode was formed in Western Europe, which used the length, scale and coordinate system to describe the spatial order. In addition, Brunelleschi's research regarding perspective geometry popularized the geometric cartography and plan, section, and elevation drawings as tools to cognize and reproduce urban landscapes.

The wide variations between texts and drawings can be directly revealed by two city maps. One is the *Completed Map of Ningbo City*, which was drawn by means of modern projection and mapping technology in the Republic of China era. Another one is the *Land and Water Map of Ningbo Prefectural City*, a traditional urban map in the late Qing Dynasty and the early Republic of China. The two maps were made at similar times. The former faithfully presents the streets and rivers inside the Ningbo city and farmlands outside the city. However, the latter arbitrarily alters the pear-shaped city outline into a more organic one and the city position into a north-south direction, and widens the streets and especially the rivers. Moreover, the city walls, small towns outside the city gate, and landmark buildings such as the Drum Tower in the latter map are three-dimensional.

It is beyond doubt that the Land and Water Map of Ningbo Prefectural City is more an intentional expression of the city by the drafter. The whole city is like an organic combination located in the water network. Regular small cities and axes are originated from the time-honored and rich tradition of inner cities, while the organically changing outer cities and streets respond to the regional water network environment. The apparently random adjustments are actually based on the structural cognition of the Ningbo city, and reflect the drafter's perception of the city morphology and assessments of the city landscape.

Modern city maps simplify urban spatial characteristics into some specific physical properties, especially geometric dimensions in a more objective and neutral way, so as to display the city morphology at a particular instant in time. They have been widely applied as a basic tool to describe the city morphology. Bernard Tschumi once said, "The traditional architectural language confines the thoughts, and the plan, section, axial

and perspective reproduction methods frequently used by the architects become a cage that limits the architecture. As a result, the architecture is forced to evolve into a pyramid thinking pattern, and any attempts to transcend this limitation and provide other architectural interpretations are considered questioning the traditional architectural language". Modern city maps also promote and inhibit the development of city landscape research in a similar way.

The landscape architecture society started to comment on the criticisms of surveying, projection and drawing of modern maps from the geography society since around the 1990s. James Corner remarks that because the landscape architecture society has little knowledge about the high selectivity of the mapping technology in the process of representing the object world, it takes the map as the fact foundation of plan and design work. Consequently, elements preferentially expressed on the map directly influence the design, and the excluded elements are ignored.

As a complicated system, the urban landscape is characterized by multiple levels and diversity. It is crucial to unveil the spatial hierarchical order and structural logic of complex landscape systems at different scales, in order to achieve systematic and integrated cognition, and to guide the design. Importance has gradually been attached to the diversity of spatial perspectives, the spatial participation of drafters, the descriptive effect of non-spatial elements, the process of morphological development, and other features of traditional city maps. In the meantime, modern city maps screen and combine different spatial information through layering, classification, superposition, collage, etc., so as to achieve the purpose of analysis and expression. As James Corner mentioned in The Agency of Mapping: Speculation, Critique and Invention, a design and analysis tool called mapping was constructed through mapping settings (map frame, compass, coordinate system, scale, measure, projection method), information element extraction (objects, segments, data), and element relation drawing (geometric space, hierarchical classification). This tool effectively combines the perception/measurement and design/invention functions.

In this column, the manuscripts involve abundant marvelous analyses of urban landscape maps, covering Venice of Italy, Rotterdam of the Netherlands, Tenerife of Spain and Bages of Central Catalonia on the European continent, the Greater Bay Area of China, Wuhan, Shenzhen, traditional villages in South Zhejiang and Busan of South Korea on the Asian continent, and Detroit of the USA. The researchers are from multiple backgrounds, including China, Netherlands, Germany, South Korea, Spain, Australia, Chile, and South Africa. The breadth of the research objects proves the applicability of map analyses. The diversified backgrounds of researchers also demonstrate that the research results of mapping can be adopted as consensuses in professional fields despite of the difference in space perspectives and space participation arising from various cultures, personal life and working experiences.

刊首语 8 城市景观的设计与图析 郭巍

- 专题: 城市景观设计与图析 12 图析作为城市认知与设计工具的回顾性重构 蔡佳秀 秦西贝 郭巍*
 - 21 威尼斯与鹿特丹:潮汐之城的潟湖与三角洲景观 著:(荷)汉·迈也 译:王晓迪 郭莉 校:熊亮
 - 34 地域的阐释与设计:以釜山地籍簿、特内里费岛和巴格斯规划为例 著:(韩) 曺美和(阿根廷/西班牙) 梅丽莎·佩索阿(西班牙)乔迪·弗兰克萨(西班牙)华金·萨巴特 译:熊祥瑞 校对:王勤
 - 49 图析底特律与武汉 著: (荷兰) 汉克·贝克宁 蔡佳秀* 译: 王硕
 - 59 "全尺度-跨层级"视角下的乡村人居环境形态研究的层级体系建构 林晓钰 汪涵*
 - 65 大都市区的棋盘博弈:区域设计中形态学主题的运用 著: (徳) 亨利・恩徳曼(南非) 格哈徳・布鲁因斯(澳) 彼得・哈斯德尔(智) 迭戈・塞普尔维 达・卡莫纳 曲蕾(南非) 达伦・内尔 译: 程天
 - 80 与水共存,因应全球气候挑战的适应性设计——深圳市东部海堤重建工程(三期) KCAP 建筑与规划事务所
 - 84 公共空间的全类型图析(荷)埃尔斯·贝特

专题: 地理与地貌视角下的设计研究

- 90 地理地貌的设计研究 李宾
- 91 渔业在陆地上的印记——北极景观中的聚落结构与空间逻辑 著: (挪威) 卡尔・奥托・埃利弗森 (挪威) 艾斯彭・奥克鲁斯特・豪林 译: 王威
- 104 一种批判性景观规划教学实验——以大湄公河流域景观规划为例 (美) 阿什利・斯科特・凯利 陆小璇*
- 111 2000—2021 年中国城市山地景观保护规划与立法中的界线划定模式 赵兮 李正*
- 118 剖切的力量: 自然场地的认知与表达 曾颖 单愉惟
- 124 地中海西北海岸线生态系统研究: 多维遥感反演土地利用时空演化规律 钱丽源(西班牙) 恩瑞克·巴特约·杜朗尼 周斯翔*
- 131 基于济州岛海陆交互区域潜嫂(海女)社区的潜水都市主义与公共资源管理

著: (韩) 康峻豪 (爱尔兰) 加雷斯・多尔蒂 译: 肖粟丰









封面作品: 白描加泰罗利亚理工大学新校区中的白杨与混凝土 Cover Project: White Poplars and New Jersey Barriers at the CBL-**UPC Campus**

封面提供: Vivian Rotie、Luis Maldonado、加泰罗尼亚理工大学建筑学院风景园林硕士课程 Cover Credit: Vivian Rotie, Luis Maldonado, MBLand Arch

Preface 8 Mapping and Design of Urban Landscape GUO Wei

Special: Mapping and Design of the Urban Landscape

- 12 A Retrospective Reconstruction: Mapping as an Interpretation and Design Tool for Urban Design CAI Jiaxiu, QIN Xibei, GUO wei*
- 21 Rising Water, Sinking Cities Venice and Rotterdam: Grappling with the Landscape of Lagoon and Delta Author: (NLD) Han Meyer Translators: WANG Xiaodi, GUO Li Proofreader: XIONG Liang
- 34 Interpreting and Designing: Cadastre and Territory in Busan, Tenerife and Bages
 Authors: (KOR) Meehwa Cho, (ARG/ESP) Melisa Pesoa, (ESP) Jordi Franquesa, (ESP) Joaquín
 Sabaté Translator: XIONG Xiangrui Proofreader: WANG Qin
- 49 Mapping Detroit and WuhanAuthors: (NLD) Henco Bekkering, CAI Jiaxiu* Translator: WANG Shuo
- 59 Level System Construction for Research on Spatial Form of Rural Living Environment Under the "Full-Scale and Cross-Level" Perspective LIN Xiaoyu, WANG Han*
- 65 Speculative Gameboarding for Megaregions: Using Morphological Themes for a Pedagogical Approach to Regional Design in the Greater Bay Area, China
 Authors: (DEU) Henry Endemann, (ZAF) Gerhard Bruyns, (AUS) Peter Hasdell, (CHL) Diego Sepulveda Carmona, QU Lei, (ZAF) Darren Nel Translator: David Sky CHENG
- 80 Living with Water, a Climate-Adaptive Approach for Design: East Dike Reconstruction Engineering Project (Phase 3), Shenzhen KCAP Architects & Planners
- 84 Mapping Spatial Repertoire in Public Space (NLD) Els Bet

Special: Design Research in Geographic and Geomorphic Perspective

- 90 Geographic and Geomorphic Design Research LI Bin
- 91 The Imprint of Fisheries on Land: The Logics of Settlement Structure and Place in an Arctic Landscape Authors: (NOR) Karl Otto Ellefsen, (NOR) Espen Aukrust Hauglin Translator: WANG Wei
- 104 A Pedagogy of Critical Landscape Planning, as Developed in and for the Greater Mekong (USA) Ashley Scott Kelly, LU Xiaoxuan*
- 111 Boundary Delineation Patterns in Mountain Landscape Protection Planning and Legislation of Chinese Cities from 2000 to 2021 ZHAO Xi, LI Zheng*
- 118 The Power of Section: Recognition and Expression of Natural Sites ZENG Ying, SHAN Yuwei
- 124 Research on Ecosystem of the Northwestern Mediterranean Coastline: Multidimensional Remote Sensing Inversion of Spatio-Temporal Land Use Evolution Patterns QIAN Liyuan, (ESP) Enric Batlle Durany, ZHOU Sixiang*
- 131 Submersible Urbanism and Its Commons: Jamsu (Haenyeo) Living Across Land and Sea on Jeju Island Authors: (KOR) Junho Kang, (IRL) Gareth Doherty Translator: XIAO Sufeng









专题学术主持人 Guest Editors of the Special

蔡佳秀 CAI Jiaxiu

哈尔滨工业大学(深圳)建筑学院助理教授

Assistant professor in the School of Architecture, Harbin Institute of Technology,

郭巍 GUO Wei

北京林业大学园林学院教授 / 本刊编委

Professor in the School of Landscape Architecture, Beijing Forestry University, and editorial board member of this journal

蔡佳秀,秦西贝,郭巍. 图析作为城市认知与设计工具的回顾性重构 [J]. 风景园林, 2022, 29 (11): 12-20.

图析作为城市认知与设计工具的回顾性重构

A Retrospective Reconstruction: Mapping as an Interpretation and Design Tool for Urban Design

蔡佳秀 秦西贝 郭巍 * CAI Jiaxiu, QIN Xibei, GUO wei* 开放科学(资源服务) 标识码(OSID)



中图分类号: TU984 文献标识码: A

文章编号: 1673-1530(2022)11-0012-09 DOI: 10.14085/j.fjyl.2022.11.0012.09

收稿日期: 2022-08-15 修回日期: 2022-10-04

察住秀/女/博士/哈尔滨工业大学(深圳) 建筑学院助理教授/研究方向为城市设计理 论与方法、城市形态学、建筑模式语言、设 计思维与设计过程

CAI Jiaxiu, Ph.D., is an assistant professor in the School of Architecture, Harbin Institute of Technology, Shenzhen. Her research focuses on urban design theory and methods, urban morphology, architectural pattern languages, and design thinking and design process.

秦西贝/女/哈尔滨工业大学(深圳)建筑学院在读硕士研究生/研究方向为图析与城市设计

QIN Xibei is a master student in the School of Architecture, Harbin Institute of Technology, Shenzhen. Her research focuses on mapping and urban design.

郭巍/男/博士/北京林业大学园林学院教授/本刊编委/研究方向为水文导向的人居环境

通信作者邮箱 (Corresponding author Email): gwei1024@126.com

GUO Wei, Ph.D., is a professor in the School of Landscape Architecture, Beijing Forestry University, and an editorial board member of this journal. His research focuses on water driven human habitat.

摘要:围绕经典形态学派研究时期、城市重构与新城发展研究时期、当代全球化多元主题研究时期3个阶段梳理了图析(mapping)的发展历程。聚焦全球不同地区,分阶段分析相关研究和设计实践的制图语境、制图者身份与代表人物、研究方法与技法、对城市认知与设计的意义。研究发现:1)人类对城市在认识论层面,由城市作为建筑向城市作为复杂系统转变;2)制图者早期主要为设计师,如今主要为跨学科学者共同体与多元利益主体;3)mapping操作方法与技术有地图剖解、比较、拼贴与组合等多样方式;4)mapping在城市认知与设计过程中,可作为处理空间信息的管理工具、呈现与交流的工具以及启发设计的工具。通过呈现mapping作为城市认知与设计工具的近百年图景,以期为城市设计科学研究提供系统方法,为城市设计实践提供从认知向设计转化的可能及经

关键词:城市设计;城市形态学;图析;设计工具;综述

基金项目: 国家自然科学基金面上项目(编号 52078041); 广东省教育规划课题(高等教育专项,编号 2022GXJK093); 教育部人文社科规划基金(编号 20YJA760016); 国家重点研发计划(编号 2019YFD1100802)

Abstract: The research reviews the development of mapping as three periods: the classic morphological research era, the urban restructuring and new town development era, and the global diverse research theme era. The research analyzes the context of mapping, the role of the mapmaker and representative figures, mapping method and technique, and the meaning to urban interpretation and design at different eras and in different parts of the world. It is found that: 1) on the theoretical level, the way that people perceive cities has transformed from city as architecture to city as complex system; 2) the majority of the mapmakers were designers in the past, and now cross disciplinary scholars and multiple stakeholders have participated in the mapping process; 3) map dissection, map comparison, and collage and map combination are the main mapping technical methods; 4) mapping is taken as a tool for handling spatial data, for presentation and communication, and for design. By offering a portrait of mapping development trajectory for almost a century, the research intends to provide scientific and systematic methodology for urban design research and a possible trajectory from interpretation to design for urban design process.

Keywords: urban design; urban morphology; mapping; design tool; literature review

Fund Items: The General Program of the National Natural Science Fund of China (No. 52078041); High Level Education Program of the Education Planning Fund of Guangdong Province (No. 2022GXJK093); Humanities and Social Sciences of Ministry of Education Planning Fund (No. 20YJA760016); National Key R&D Program of China (No. 2019YFD1100802)

城市设计是提升城市环境品质的核心实践, 在从增量转向存量发展的今天,也是改善城市 空间破碎、特色缺失、环境衰败等问题的关键 工作。2021年,自然资源部发布的《国土空间规划城市设计指南》^[1]要求在多层次、多尺度上优化国土空间布局,跨尺度、全要素、多维